

UAEA
331.4095362
ADBC

مجلس سيدات أعمال أبوظبي
UAEA
ABU DHABI
CHAMBER OF
COMMERCE
& INDUSTRY

331.4095362 1852
UAEA 331.4095362 1852



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council



H.H. Sheikh Khalifa Bin Zayed AL Nahyan
President of the United Arab Emirates



H.H. General Sheikh Mohammad Bin Zayed AL Nahyan

Crown Prince of Abu Dhabi,

Deputy Supreme Commander of the UAE Armed Forces

INDEX

Opening Speech	8
Preface	9
Foundation	10
Vision Statement	11
Council Objectives	12
Executive Board Functions	13
Membership	14
Sub-Committees	15
Council Services & Projects	17

Opening Speech

With the kind and strong support of the late UAE President Sheikh Zayed Bin Sultan Al Nahyan, women in the U.A.E. played a substantial role during the past few years in supporting and consolidating the economic movement, by engaging in a number of legitimate commercial and economic activities. However, the significance of such role was not sufficiently highlighted, because businesswomen lacked proper assistance to play a real and significant supportive role to the national economy.

Recently, the role of working women has remarkably grown in the United Arab Emirates in general, and in Abu Dhabi Emirate in particular, specially in the field of business and investment, despite the adverse circumstances which obstructed the development of businesswomen and their participation in the economic progress. This has made it imperative to draw up a perspective to extend support to women affairs, business and investments. Such support is extended to women not only because they are involved in business, but because of the significance of their effective contribution to the national economy. The responsibility of the development of the national economy to ensure that it is capable of coping with the world changes rest with the people of this country.

The foundation of the Council reflects the insistence on consolidating the role of the Abu Dhabi businesswomen in the various economic and service sectors in Abu Dhabi Emirate. The Council shall promote the bilateral relations with businesswomen communities in the Gulf Region, the Arab World and the world at large. The Council shall also endeavour to provide appropriate opportunities to train and qualify women and expand their participation in commercial and professional businesses. This, in turn, will directly contribute to the Emiratisation of jobs in particular and the various economic activities in general, as an important national requirement.

I wish every success to the Abu Dhabi Businesswomen Council and would urge all my sisters, members of the Council and all businesswomen to exert more efforts to strengthen the economic development process in the United Arab Emirates.

H.H. Sheikha Fatima Bint Mubarak

*Chairperson of the UAE General Women's Union
and Honorary Chairperson of the
Abu Dhabi Businesswomen Council*

Preface

In the past few years the United Arab Emirates has witnessed a remarkable active involvement of women in the world of business and economy. Women played a significant role in private business strongly encouraged by women leadership in the United Arab Emirates, especially H.H. Sheikha Fatima Bint Mubarak, Chairperson of the Women's General Union. H.H. Sheikha Fatima has always been keen to encourage women to take part in the social and economic development process as an active and important segment of society.

Women became actively involved in free business adventures with all its complications and difficulties, yet they faced up to all challenges with utmost efficiency and determination.

The Abu Dhabi Chamber of Commerce & Industry realized that women in Abu Dhabi represent a huge segment of the total national human resources. Woman, in fact, possess all the academic qualifications, competence and experience to play a pivotal and substantial role in the comprehensive development process. The number of U.A.E. businesswomen in the Chamber records has exceeded 3000.

Starting out of the Chamber's strategy in consolidating businesswomen role in the Emirate and avail themselves of the opportunity to expand their proprietorship and practice business, the Chamber has established the National Businesswomen Council in Abu Dhabi Emirate by virtue of a decision taken by its Board of Directors.

We, in the Chamber of Commerce & Industry do support and encourage this Council, as a forum for open dialogue and discussion about national businesswomen role in the comprehensive economic development. The Council will create the atmosphere for ongoing partnership and cooperation between them to enable them to contribute to the development of the national economy.

We look forward to further cooperation and solidarity between businesswomen throughout the U.A.E., who should coordinate and join their efforts in all fields, exchange experience, evaluate their expertise and discuss all successful examples aiming at highlighting the positive results and avoiding setbacks.

We would confirm our full support and readiness to do our level best to enable businesswomen in our country to play their role and occupy their well deserved place in the economic field.

Eng.Salah Salem Bin Omair AlShamsi

President of the ADCCI



Council Objectives

1. Represent Abu Dhabi Chamber of Commerce & Industry in the U.A.E. Businesswomen Council and other similar organizations, in the region and the world at large, as well as in various women affairs conferences and functions, on the regional, Arab and international levels.
2. Provide appropriate opportunities for women to be well trained and qualified and expand the scope of their involvement in professional and commercial business.
3. Cooperate with local, Arab and international organizations concerned with the economic affairs to benefit from their programs, related to the consolidation of female contribution to the economic development process.
4. Avail women of the opportunity to express their opinion on the relevant issues and discuss their problems.
5. Present suggestions and recommendations concerning the services and functions that can be offered or organized by the Chamber to assist the Chamber businesswomen members.
6. Provide a dialogue and communication forum for Abu Dhabi businesswomen and enhance inter-relations among them.
7. Open new horizons and roles for women and enhance their creativity and self-confidence.
8. Highlight women achievements in contemporary life.
9. Provide new job opportunities for women in the various walks of life with emphasis on the economic sector.
10. Adopt Emiratisation policies in women economic sectors.
11. Encourage women's contribution to public life, community development as well as to voluntary work.
12. Cooperation and coordination with the Chamber's Training Center to organize courses and seminars, targeting businesswomen.
13. Organise visits and hold meetings to activate women's role in the society.
14. Bolster and nurture the economic, cultural and social relations among all members of the Council.
15. Publish a periodic bulletin on the Council's activities.

Executive Board Functions

The Council is managed by an Executive Board of eight members, as follows:

1. Dr. Rawda Al Mutawa- Chairperson
2. Eng. Fatima Obaid Al-Jaber- Vice Chairperson
3. Ms. Salwa S. Saad Shaibani - Treasurer
4. Eng. Hessa A. Al Khalidi - Member
5. Mrs. Mariam Al Rumaithy - Member
6. Mrs. Huda A. Rahman Al Matroushi- Member
7. Mrs. Reed Hamad Sharyani- Member
8. Mrs. Azza Qubaisi- Member
9. Mrs. Hessa Al Muhairi- Member
10. Mrs. Shafika Al Ameri - Director, ADBWC Office

The Executive Board Functions

- Draw up policies, plans and strategies of the Council's activities and obtain the relevant approval of the General Assembly.
- Manage and follow up implementation of the Council's plans and programs.
- Receive suggestions and complaints and seek the opinions of the General Assembly members for revision and take relevant procedures.
- Prepare and remit reports and recommendations to the Chamber's Board of Directors via the Trade & Services Committee to take relevant measures.

Membership

1. Founding Members:

Council members who are basically members of Abu Dhabi Chamber of Commerce & Industry.

2. Affiliate Members:

Members approved by the resolution of the Executive Board, who should not necessarily be members of the Chamber.

3. Honorary Members:

Such membership is granted to those whose membership is conducive to further support and development of the Council activities, be it financial or moral.

Sub-Committees

Financial Resources Development Committee :

■ Objective

- Developing the ABWC's financial resources and bringing about external financing sources in order to back up the Council's events and activities.

■ Tasks

- To help bring about new financial sources for the ADBWC.
- To upgrade current financial sources so as to increase the ADBWC's revenues.
- To present studies and make suggestions conducive to reducing the ADBWC's expenditures and expand its returns.
- Proposing some fresh services that can be provided by the Council for given fees.

Investment Enterprises Development Committee

■ Objective

- To reactivate and bolster businesswomen's contribution to fostering and developing the economies of Abu Dhabi and to giving leverage to the march of development.

■ Tasks

- Determining fields and horizons of promising investment opportunities in the Emirate of Abu Dhabi.
- Disseminating awareness of the importance of investment and setting up businesswomen's activities.
- Enhancing businesswomen's capabilities to run their own private businesses.
- Encouraging the establishment of joint investment enterprises among businesswomen, locally and at the Arab level alike.
- Developing the Committee's proposed annual action plan and referring the same to the ADBWC for relevant approval.

Businesswomen Directory

The Businesswomen Directory is published annually and covers all businesswomen-related companies and establishments in Abu Dhabi and Al Ain.



The Mubdia'a Project (that is, Licences from Homes)

- The ADBWC has since its foundation developed a study on the project of Mubdia'a Programme (Licences via Homes) and has worked hard to bring the project to light.
- The Abu Dhabi Executive Council issued the By-Law No. 6, Session 39/2005 allowing women nationals to practise some business activities from home.
- This is the first time ever that the Abu Dhabi Executive Council has granted the ADBWC the right to issue a preliminary approval for obtaining the licence prior to having the same issued by the licensing authorities.



The Businesswomen Capabilities Development Centre Support Project

- The Centre shall be established with the objective of fostering businesswomen nationals' capabilities so as to develop their own businesses, providing the right solutions to problems and difficulties they face, providing back-up for expanding businesswomen's marketing and exporting abilities as well as of supporting local, regional and international communication networks.



- The Centre's structure is composed of six integrated units:
 - 1- Training & Development Unit.
 - Trainers' Training.
 - Women Entrepreneurship Training.
 - 2- Advising Unit.
 - 3- Businesses & Projects Incubator.
 - 4- Financial Assistance Unit.
 - 5- Studies & Information Unit.
 - 6- Marketing Unit.

The Best Project Idea Award

The Abu Dhabi Businesswomen Council (ADBWC) has taken the initiative to introduce The Best Project Idea Award to support and enhance the role played by women in investment and economy as well as to boost the spirit of taking business and investment initiatives.

The Award is made up of three categories:

- The Golden Prize.
- The Silver Prize.
- The Bronze Prize.

You can communicate with the Abu Dhabi Businesswomen Council Through the following addresses:

Abu Dhabi Businesswomen Council

Council Office

Tel. 02 6177526/531/237 - Fax.02 6341210
adbwc@adcci.gov.ae
www.abudhabichamber.ae

Contact Person

Mrs. Shafiq Al-Aamery - Office Director

OR

Mubdiaa Office (Your Project from Home)

Contact Person

Emilthai Saleh, Officer-in-Charge
Tel. 02 6177531/237 - Fax. 02 6341210

OR

Abu Dhabi Businesswomen Council (Al-Ain Office)
Abu Dhabi Chamber of Commerce & Industry Al-Ain Branch

Contact Person

Sanaah Al-Suwaidi, Officer-in-Charge
Tel. 03 7624000 Ext. 333/213 - Fax. 03 7633310

Human Resources Development Committee

■ Objective

- To reactivate the role played by businesswomen registered with the ADCCI and create modalities instrumental in increasing their contribution in the Council's activities.

■ Tasks

- Continuous updating of the data of businesswomen registered with the ADCCI.
- Suggesting mechanisms necessary for ceaseless networking with businesswomen.
- Boosting bilateral relations between the Abu Dhabi Businesswomen Council and other councils as well as promoting mutual exchange of both expertise and information among them.

Council Services & Projects

National Campaigns

These disseminate businesswomen's awareness of how to engage properly in business activities, providing them with relevant appropriate training opportunities so as to expand their participation in the business sphere through organizing training programmes, workshops and orientation exhibitions accompanying the campaigns. Furthermore, the ADBWC organizes national campaigns every year.



The "Emaratiya" Card

The Emaratiya Card is granted to all women members registered with the ADBWC and has advantages, including:

- Participating in all meetings, conferences and gatherings organized by the Council.
- Giving women members the chance to take part in meetings of visiting delegations to both the ADCCI and the ADBWC.
- Giving women members the chance to participate in external delegations.
- Making use of discounts offered to the ADBWC by commercial establishments, companies and shops (the booklet contains 77 companies), particularly those sponsoring the Card.



The ADBWC Website

- The website is intended to promote and market all the ADBWC's events and activities and is continuously updated.



Foundation

The Abu Dhabi Business Women Council was formed in the Emirate of Abu Dhabi by virtue of the Chamber's Board of Directors decision no. 620 of 2001.

According to the provision of Article (24) of the Executive Rules of the Chamber Law no.(7) of 1998 , the Board of Directors was empowered to form committees, whether through appointment or election, or any other committees as provided in Article (31) of the said rules.

The Abu Dhabi Businesswomen Council was formed to exercise activity through the Trade & Services Committee of the Chamber's Board of Directors.

Vision Statement

Maintain the leading role played by Abu Dhabi Businesswomen and articulate their ambitions and requirements and provide distinguished services to Businesswomen to contribute to the national economy and promote Abu Dhabi Emirate as a global hub for economy and finance.



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council

يتقدم مجلس سيدات أعمال أبوظبي بوافر الشكر وعظيم
الإمتنان لرعاة المجلس

رعاة المجلس للعام ٢٠٠٤-٢٠٠٥



مصرف أبوظبي الإسلامي
Abu Dhabi Islamic Bank



بنك الخليج الأول
FIRST GULF BANK



بن حمودة Bin Hamoodah



الجابر
AL JABER

رعاة المجلس للعام ٢٠٠٦



المستثمر الوطني
The National Investor

ALQUDRA
HOLDING
القدرة القابضة
www.alqudraholding.ae



أدنوك
ADNOC
أدنوك للتوزيع
Adnoc Distribution

يمكن التواصل

مع مجلس سيدات أعمال أبوظبي من خلال

مكتب مجلس سيدات أعمال أبوظبي:

مكتب المجلس هاتف: ٠٢-٦١٧٧٣٣٧/٦١٧٧٥٣١/٦١٧٧٥٣١ - فاكس: ٠٢-٦٣٤١٢١٠

البريد الإلكتروني: adbwc@adcci.gov.ae

مديرة المكتب: شفيقة العامري

موقع المجلس على الإنترنت: www.abudhabichamber.ae

مكتب مبدعة (مشروعك من منزلك)

هاتف: ٠٢-٦١٧٧٣٣٧/٦١٧٧٥٣١ - فاكس: ٠٢-٦٣٤١٢١٠

مسؤولة مكتب مبدعة: أمثال صالح

مكتب مجلس سيدات أعمال أبوظبي

غرفة تجارة وصناعة أبوظبي - فرع العين

هاتف: ٠٣-٧٦٢٤٠٠٠ - ٠٣-٧٦٢٤٠٠٠ - ٠٣-٧٦٣٣٣١٠ - فاكس: ٠٣-٧٦٣٣٣١٠

مسؤولة المكتب: منة السويدي



ميدعة:

- تأسس برنامج ميدعة في إمارة أبوظبي بموجب قرار من المجلس التنفيذي بشأن السماح للمواطنات لممارسة بعض الأنشطة التجارية من المنزل.
- يهدف البرنامج إلى دعم ومساندة أفكار ومبادرات المواطنات للاستثمار في المشروعات الخاصة وتنظيم عملية ممارسة العمل التجاري من خلال المنزل.

الملتقيات السنوية:

- ينظم المجلس سنوياً ملتقى يهدف إلى توفير منتدى للحوار والتواصل بين سيدات الأعمال ولقاء الضوء على آخر المستجدات على الساحة الاقتصادية إضافة إلى إبراز إنجازات المجلس وسيدات الأعمال في إمارة أبوظبي.

دليل سيدات الأعمال:

- يصدر المجلس دليلاً سنوياً لسيدات الأعمال يشمل قائمة بكل الشركات والمؤسسات المملوكة لسيدات في أبوظبي والعين.

مشروع إنشاء مركز تنمية قدرات سيدات الأعمال:

- يتم إنشاء المركز بهدف تنمية قدرات السيدات المواطنات لتطوير مشاريعهن التجارية، وتقديم الحلول المناسبة للمشاكل والصعوبات التي تواجه سيدات الأعمال، وتقديم الدعم لزيادة قدرات سيدات الأعمال التسويقية والتصديرية ودعم شبكات الاتصال المحلية والإقليمية والدولية.

يتكون هيكل المركز من ستة وحدات متكاملة:

- 1- وحدة التدريب والتأهيل
 - ♦ تدريب المدربين
 - ♦ تدريب المدات الأعمال
- 2- وحدة المشورة
- 3- حاضنة الأعمال والمشاريع
- 4- وحدة المساعدة في توفير التمويل
- 5- وحدة الدراسات والمعلومات
- 6- وحدة التسويق

جائزة أفضل فكرة مشروع:

- يبادر مجلس سيدات أعمال أبوظبي بجائزة أفضل فكرة مشروع دعماً وتعزيزاً لدور المرأة في الاستثمار والاقتصاد وتعزيز روح مبادرات الأعمال والاستثمار.

الجائزة تتكون من ثلاث فئات:

- ♦ الجائزة الذهبية
- ♦ الجائزة الفضية
- ♦ الجائزة البرونزية



لجنة تطوير الموارد البشرية:

■ الهدف

♦ تفعيل دور سيدات الأعمال المسجلات بغرفة تجارة وصناعة ابوظبي وإيجاد الأليات التي تساعد على زيادة مساهمتهم في فعاليات المجلس.

■ المهام

- ♦ التحديث المستمر لبيانات سيدات الأعمال المسجلات بغرفة تجارة وصناعة ابوظبي.
- ♦ اقتراح الأليات اللازمة للتوصل للمستمع مع سيدات الأعمال.
- ♦ تعزيز العلاقات الثنائية بين سيدات أعمال ابوظبي والمجالس الأخرى وتبادل الخبرات والمعلومات فيما بينهم.

خدمات المجلس وأنشطته

الحملة الوطنية:

■ ينظم مجلس سيدات أعمال ابوظبي حملات وطنية سنوية تهدف إلى نشر الوعي لدى سيدات الأعمال لكيفية مزاولة الأعمال التجارية بالطريقة الصحيحة وتوفير فرص التدريب المناسبة لها لتوسيع مشاركتها في مجال الأعمال من خلال تنظيم البرامج التدريبية وورش العمل والمعارض التعريفية المصاحبة للحملات.



بطاقة اماراتية:



- تمنح بطاقة إماراتية لكل العضوات المسجلات في مجلس سيدات الأعمال وللبطاقة مزايا تتمثل في:
 - ♦ إتاحة الفرصة للعضوة للمشاركة في كافة المؤتمرات واللقاءات والبرامج التدريبية التي ينظمها المجلس.
 - ♦ إتاحة الفرصة للعضوة للمشاركة في اجتماعات الوفود الزائرة للغرفة ولجلس سيدات أعمال ابوظبي.
 - ♦ إتاحة الفرصة للعضوة للمشاركة في الوفود الخارجية.
 - ♦ الاستفادة من الخصومات التي تقدمها المؤسسات والشركات والمحلات التجارية لمجلس سيدات أعمال ابوظبي (الكتيب يضم ٧٧ شركة ومؤسسة مشاركة) لمجلس سيدات أعمال ابوظبي.

موقع المجلس على الانترنت:

■ يهدف الموقع إلى تعريف سيدات الأعمال بشكل خاص ومجتمع الأعمال بشكل عام عن الأنشطة والفعاليات التي ينظمها المجلس. كما يتيح لسيدات الأعمال التواصل مع المجلس من خلال الموقع لطرح الصعوبات والمشاكل التي تواجههن وتسهيل تعاملاتهن التجارية. كما يتيح لسيدات الأعمال فرصة الترويج عن أنشطتهن ومنتجاتهن التجارية.



أنواع العضويات

١- العضوية التأسيسية :

وهي العضوية التي تشمل سيدات الأعمال المنتسبات لعضوية غرفة تجارة وصناعة أبوظبي .

٢- العضوية الانتسابية :

العضوية التي تشمل السيدات اللواتي يتم الموافقة على انتسابهن لعضوية المجلس بموجب قرار الهيئة التنفيذية للمجلس دون اشتراط انتسابهن لعضوية الغرفة وهي مقصورة على المواطنات فقط.

٣- العضوية الشرفية :

تمنح هذه العضوية لمن تقدم خدمات متميزة لدعم وتطوير المجلس سواء كانت خدمات مادية أو معنوية تساهم في النهوض بأعمال المجلس و تأدية رسالته. وهي معفاة من الرسوم.

■ تمنح بطاقة إماراتية للعضوات المسجلات في المجلس

اللجان المنبثقة من المجلس

لجنة تنمية الموارد المالية :

■ الهدف

◊ تطوير الموارد المالية الخاصة بالمجلس وإيجاد مصادر تمويلية خارجية لدعم أنشطة وفعاليات المجلس.

■ المهام

- ◊ العمل على إيجاد مصادر مالية جديدة لمجلس سيدات الأعمال بإمارة أبوظبي.
- ◊ تطوير المصادر الحالية لزيادة عوائد المجلس.
- ◊ تقديم الدراسات والمقترحات التي تؤدي إلى تقليل النفقات وزيادة إيرادات المجلس.
- ◊ اقتراح بعض الخدمات الجديدة التي يمكن أن يقدمها المجلس مقابل رسوم معينة.

لجنة تنمية المشاريع الاستثمارية :

■ الهدف

◊ تفعيل ودعم مساهمة سيدات الأعمال في تنمية وتطوير اقتصاديات إمارة أبوظبي ودفع مسيرة التنمية.

■ المهام

- ◊ تحديد مجالات وأفاق الفرص الاستثمارية الواعدة في إمارة أبوظبي
- ◊ نشر الوعي بأهمية الاستثمار وإنشاء الأعمال الخاصة لسيدات الأعمال
- ◊ تعزيز قدرات سيدات الأعمال لإدارة أعمالهن الخاصة.
- ◊ تشجيع قيام المشاريع الاستثمارية المشتركة بين سيدات الأعمال محلياً وعربياً.
- ◊ وضع مقترحات خطة العمل السنوية للجنة ورفعها للهيئة التنفيذية لمجلس سيدات أعمال أبوظبي لاعتمادها.

أهداف المجلس

- 1- تمثيل غرفة تجارة وصناعة أبوظبي في مجالس سيدات الأعمال في الإمارات والتنظيمات المماثلة إقليمياً ودولياً، وكذلك في المؤتمرات والندوات التي تركز شؤون المرأة محلياً وعربياً ودولياً.
- 2- العمل على توفير الفرص المناسبة لتدريب وتأهيل المرأة وتوسيع مشاركتها في مجال الأعمال التجارية والمهنية.
- 3- التعاون مع المؤسسات المحلية والعربية والدولية المعنية بالشؤون الاقتصادية للاستفادة من برامجها بما يتعلق بتعزيز مساهمة المرأة في التنمية الاقتصادية.
- 4- إتاحة الفرصة أمام المرأة للتعبير عن آرائها في القضايا التي تهمها ومناقشة مشاكلها.
- 5- تقديم الاقتراحات والتوصيات بشأن الخدمات والفعاليات التي يمكن أن تقدمها أو تنظمها الغرفة لمساعدة سيدات الأعمال العضوات في الغرفة.
- 6- توفير منتدى للحوار والتواصل بين سيدات الأعمال في إمارة أبوظبي وتعزيز العلاقات بينهن.
- 7- فتح مجالات وأدوار جديدة للمرأة وحثها على الإبداع وتنمية القدرات لديها.
- 8- إبراز إنجازات المرأة في الحياة المعاصرة.
- 9- تعزيز فرص العمل للمرأة في مختلف مجالات الحياة في مقدمها القطاع الاقتصادي.
- 10- تبني سياسات توظفين قطاعات المرأة الاقتصادية.
- 11- تشجيع مساهمة المرأة في الحياة العامة وتنمية المجتمع والإسهام في العمل التطوعي.
- 12- التعاون والتنسيق مع مركز التدريب في الغرفة لتنظيم دورات وندوات تهدف لتوعية سيدات الأعمال.
- 13- تنظيم زيارات ولقاءات لتفعيل دور المرأة في المجتمع.
- 14- تعزيز وتنمية العلاقات الاقتصادية والثقافية والاجتماعية بين كافة أعضاء المجلس.
- 15- إصدار نشرة دورية بنشاطات المجلس.

الهيئة التنفيذية للمجلس :

- يقوم بإدارة المجلس هيئة تنفيذية مكونة من :
- 1- د. روضة عبد الله المطوع - رئيسة الهيئة التنفيذية
 - 2- المهندسة فاطمة عبيد الجابر - نائبة رئيسة الهيئة التنفيذية
 - 3- السيدة سلوى صالح الشيباني - أمينة الصندوق
 - 4- المهندسة حصة أحمد الخالدي - عضوه
 - 5- السيدة مريم محمد الرميثي - عضوه /ممثلة للغرفة
 - 6- السيدة هدى عبدالرحمن المطروشي - عضوه
 - 7- السيدة ريد حمد الشرياني - عضوه
 - 8- السيدة عزة القبيسي - عضوه
 - 9- السيدة حصة المهيري - عضوه
 - 10- السيدة شفيقة العامري - مديرة مكتب سيدات أعمال أبوظبي

اختصاصات الهيئة التنفيذية :

- إعداد سياسات وخطط واستراتيجيات عمل المجلس واعتمادها من قبل الجمعية العمومية
- الإشراف والمتابعة على تنفيذ خطة وبرنامج عمل المجلس
- تلقي الآراء والمقترحات وشكاوي أعضاء الجمعية العمومية ودراستها واتخاذ الإجراءات اللازمة .
- إعداد التقارير والتوصيات ورفعها إلى مجلس إدارة الغرفة عبر لجنة التجارة والخدمات لاتخاذ الإجراءات اللازمة .

تأسيس المجلس

أنشئ مجلس سيدات الأعمال المواطنات في إمارة أبوظبي بموجب قرار مجلس إدارة غرفة تجارة وصناعة أبوظبي رقم ٦٢٠ لسنة ٢٠٠١ وذلك طبقاً للمادة (٢٤) من اللائحة التنفيذية لقانون الغرفة رقم (٧) لسنة ١٩٩٨ والتي تمنح الصلاحية لمجلس إدارة الغرفة بإنشاء لجان بالتعيين أو الانتخاب أو لجان أخرى نصت عليها المادة (٣١) من اللائحة على أن تعمل تحت مظلة لجنة التجارة والخدمات المنبثقة عن مجلس إدارة الغرفة .

الرؤية

تتمثل الرؤية لمجلس سيدات الأعمال في المحافظة على الدور القيادي لسيدات الأعمال في إمارة أبوظبي والتعبير عن طموحاتهن ومتطلباتهن وتوفير الخدمات المتميزة لهن ليتمكن من المساهمة في دعم الاقتصاد الوطني والترويج لإمارة أبوظبي كمركز اقتصادي ومالي عالمي.

الكلمة الافتتاحية

لُعبت المرأة في دولة الإمارات العربية المتحدة بدعم ومناصرة من المغفور له بإذن الله الشيخ زايد بن سلطان آل نهيان، دوراً مهماً خلال السنوات القليلة الماضية في دعم الحركة الاقتصادية من خلال مشاركتها في عدد من الأنشطة التجارية والاقتصادية المسموح لها ممارستها، ولكن هذا الدور لم يكن ملموساً بالشكل المطلوب حيث لم تجد سيدة الأعمال من يفعل دورها ويساعدها للعب دوراً حقيقياً ملموساً يساهم في دعم الاقتصاد الوطني.

وقد تزايد في الآونة الأخيرة دور المرأة العاملة في دولة الإمارات العربية المتحدة عامة وإمارة أبوظبي خاصة في ميادين التجارة والاستثمار رغم كل الظروف التي أخرجت تطور سيدات الأعمال ومشاركتهن في عملية التقدم الاقتصادي، مما دعا إلى ضرورة تبني فكرة دعم شؤون المرأة وميادين أعمالها التجارية والاستثمارية والدأب على مساعدتها ليس فقط لكونها تمارس نشاط الأعمال ولكن نظراً لما تمثله من مشاركة فعالة ورئيسية للاقتصاد الوطني الذي بات تطويره ومواكبته للمتغيرات العالمية من الواجبات والمسؤوليات المباشرة لأبناء هذا الوطن المعطاء.

إن تأسيس المجلس يعكس الحرص على ترسيخ وتعزيز دور سيدات الأعمال المواطنات في مختلف النشاطات الاقتصادية والخدمية في إمارة أبوظبي حيث سيعمل المجلس على تعزيز الروابط الثنائية بينها وبين مجتمعات سيدات الأعمال خليجياً وعربياً وعالمياً، كما سيعمل المجلس على توفير الفرص المناسبة لتدريب وتأهيل المرأة وتوسيع مشاركتها في مجال الأعمال التجارية والمهنية.

أتمنى التوفيق والنجاح لمجلس سيدات الأعمال في إمارة أبوظبي وأدعو أخواتي أعضاء المجلس وكافة سيدات الأعمال إلى مضاعفة الجهود لتعزيز مسيرة التنمية الاقتصادية في الدولة.
وفلنا الله وإياكم لما فيه الخير ...

الشيخة فاطمة بنت مبارك
رئيسة الاتحاد النسائي العام
الرئيسة الفخرية لمجلس سيدات أعمال أبوظبي

المقدمة



شهدت دولة الإمارات العربية المتحدة في السنوات الماضية دخول العديد من السيدات إلى عالم المال والأعمال والعمل الاقتصادي الحر، وحظيت المرأة بتشجيع هائل من قبل القيادات النسائية وعلى رأسهم سمو الشيخة فاطمة بنت مبارك رئيسة الاتحاد النسائي العام ورئيسة جمعية نهضة المرأة انطلاقاً من حرص سموها على ضرورة مشاركتها في عملية التنمية الاقتصادية والاجتماعية باعتبارها عنصراً فعالاً ومهماً في المجتمع.

ويعد ميدان العمل الحر هو أحد المجالات التي شاركت فيها المرأة بفاعلية وجرأة حيث قامت بخوض مغامرة العمل الحر، وتحدث العديد من الصعاب وقامت بإنشاء مشاريع خاصة بها.

وقد رأت غرفة تجارة وصناعة أبوظبي أن المرأة في إمارة أبوظبي تمثل شريحة كبيرة من إجمالي الموارد البشرية الوطنية ولديها القومات العلمية والكفاءات والخبرات اللازمة للعب دور هام ومحوري في عملية التنمية الشاملة، حيث تجاوز عدد سيدات الأعمال المواطنات المسجلات في الغرفة الـ ٣٠٠٠ سيدة، وانطلاقاً من استراتيجية غرفة تجارة وصناعة أبوظبي لتطوير دور سيدات الأعمال في الإمارة وحرصها على إتاحة الفرص أمامهن للعمل على توسيع قاعدة الملكية وممارسة الأعمال التجارية الخاصة، فقد بادرت الغرفة بإنشاء مجلس سيدات الأعمال في إمارة أبوظبي بموجب قرار مجلس إدارة غرفة تجارة وصناعة أبوظبي.

إننا في غرفة تجارة وصناعة أبوظبي ندعم ونشجع هذا المجلس الذي يجمع سيدات الأعمال المواطنات لأنه الإطار الذي يفتح المجال واسعاً لتهيئة الحوار والمناقشة حول دور سيدات الأعمال في التنمية الاقتصادية وتهيئة المناخ لإيجاد شراكة وتعاون دائم بينهما وليساهمن بفاعلية في تنمية وتطوير الاقتصاد الوطني ودفع مسيرة للتنمية بالدولة لتحقيق أفضل الانجازات.

إننا نتطلع إلى مزيد من التعاون والترابط بين سيدات الأعمال بمختلف إمارات الدولة للعمل سوياً على توحيد الجهود والتنسيق في كافة المجالات وتبادل الخبرات وتقييم التجارب وصولاً إلى تأكيد وتفعيل الإيجابيات وتفاذي مواطن السلبيات.

نؤكد دعمنا ومساندتنا الكاملة وتقديم كل ما يلزم لتمكين سيدات الأعمال في بلادنا من القيام بدورهن كاملاً وأخذ مكانهن الطبيعي في الساحة الاقتصادية.

المهندس صلاح سالم بن عمير الشامسي
رئيس غرفة تجارة وصناعة أبوظبي

الفهرس

الصفحة	الموضوع
8	الكلمة الافتتاحية
9	المقدمة
10	تأسيس المجلس
11	الرؤية
12	أهداف المجلس
13	الهيئة التنفيذية للمجلس
14	أنواع العضويات
15	اللجان المنبثقة من المجلس
17	خدمات المجلس وأنشطته



الفريق أول سمو الشيخ محمد بن زايد آل نهيان
ولي عهد أبوظبي - نائب القائد الأعلى للقوات المسلحة



صاحب السمو الشيخ خليفة بن زايد آل نهيان
رئيس دولة الإمارات العربية المتحدة



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council

كتيب مجلس سيدات أعمال أبوظبي

الطبعة الثانية ٢٠٠٦

س.ع / ط٢

إصدار: غرفة تجارة وصناعة أبوظبي

البريد الإلكتروني: adbwc@adcci.gov.ae

هاتف: ٦١٧٧٥٢٦ / ٦١٧٧٥٣١ / ٦١٧٧٢٣٧ - ٠٢ - فاكس: ٠٢ - ٦٣٤١٢١٠ - ص.ب: ٦٦٢ أبوظبي



غرفة
تجارة
ومصارف
أبوظبي

ABU DHABI
CHAMBER OF
COMMERCE
& INDUSTRY



مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council

مجلس سيدات أعمال أبوظبي
Abu Dhabi Businesswomen Council